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Tisztelt Képviselő-testület! 

Dombóvár Város Önkormányzatának Képviselő-testülete a 358/2015. (VIII. 27.) 
határozatával jóváhagyta egy 4 tagú önkormányzati delegáció utazását Izrael Államba 
partnerkapcsolat kiépítése céljából. A kapcsolatfelvételt indokolta, hogy Dombóváron 
korábban igen szép számú zsidó lakosság élt. Ezt bizonyítják a mai napig fennálló 
emlékművek is. Bár ezek az épületek az évek során jelentősen leromlottak, a 
megmaradt falak, falfestmények és bútorzat mind a régmúltról árulkodnak. Korábban 
több jelentős zsidó származású vállalkozó élt Dombóváron, akik meghatározó szerepet 
játszottak a város gazdasági és kulturális életében. Három évvel ezelőtt Dombóvárra 
utazott Kirjat Malachi város delegációja, ezért adott volt, hogy Dombóvár a település 
új vezetésével kívánja felvenni a kapcsolatot, melyben a Tel-Avivi Magyar 
Nagykövetség és a Dombóvári Magyar-Izraeli Baráti Társaság is segítségünkre volt.  

A delegáció 2015. október 27. és 30. között utazott Izraelbe. A küldöttség tagja volt 
Dr. Letenyei Róbert jegyző, Molnár Tünde képviselő asszony, Ilia Anita külkapcsolati 
referens és jómagam. Az utazással járó költségeket Jegyző úrral saját költségen 
vállaltuk, képviselő asszony esetében a kiadások 1/3-ad részét, a külkapcsolati referens 
esetében pedig a teljes összeget finanszírozta az önkormányzat. 

Kirjat Malachiban nagyon szívélyesen várták a magyar küldöttséget. A tárgyalás során 
bemutattam Dombóvárt, tájékoztattam a városvezetést az önkormányzat terveiről, a 
város zsidósághoz való kötődéséről, történelmi emlékeiről. A két település a kulturális 
kötődésen kívül gazdasági szempontból is mutat közös jellemvonásokat, ugyanis 
Kirjat Malachiban jelentős acélipari tevékenység folyik, gyógyszergyárral (Novis) és 
húsüzemmel rendelkezik. A településen 42 óvoda, 10 általános iskola és 3 középiskola 
működik. A sport terén futball és kosárlabda csapatok, valamint karate egyesület 
tevékenykedik a városban, de uszodája is van. A közvetlen hangnemben telt 
beszélgetést követően buszos városnézésre invitáltak bennünket, mely során 
bemutatták a város iparnegyedét, az építkezések helyszíneit – 6000 új lakást építenek –
, a fontosabb látnivalókat. Nagyon felkeltette a település vezetésének érdeklődését Dr. 
Riesz József tevékenysége, mely kapcsán a jövőben kulturális együttműködés is 
kiépíthető a két város között, valamint a polgármester a városban egy közteret is 
elnevezne a „szegények orvosáról”. Tájékoztattam a vendéglátóinkat arról, hogy a 
zsinagóga épületét a Kárpát-medencében bekövetkezett tragikus események, 
népvándorlások, valamint a holokauszt bemutatására szánt látogatóközpont 
kialakításával szeretné hasznosítani önkormányzatunk. Említésre került, hogy az 
imaház épülete - mely magántulajdonban van - a dombóvári zsidók és kiemelten Dr. 
Riesz József életét bemutató kiállítóhelyként funkcionálna a jövőben. A találkozó 
zárásaként Kirjat Malachi városának vezetését 2016. június 26-ra meghívtam 
Dombóvárra a holokauszt megemlékezésre, mely tapasztalatcsere után érdemben is 
tárgyalhat a két önkormányzat az együttműködés tartalmi elemeiről és jövőjéről. 

Kérem Képviselőtársaimat, hogy támogassák a határozati javaslat elfogadását!



 

Határozati javaslat 
Az izraeli kiküldetésről készült beszámoló elfogadásáról 

 
Dombóvár Város Önkormányzatának Képviselő-testülete elfogadja az izraeli út során 
szerzett tapasztalatok és partnervárosi tárgyalások eredményeiről szóló beszámolót. 
 
 
         Szabó Loránd 
         polgármester 


